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KANALIZA ČNÍ PŘÍPOJKY  
 
Vážení občané, 
 

v současné době se v naší obci provádějí kanalizační přípojky na 
stokách, které jsou již položeny. Chtěli bychom připomenout některé věci 
důležité pro jejich realizaci. 

 Upozorňujeme všechny občany, kteří už mají doma projekty 
kanalizačních přípojek, aby si zkontrolovali umístění kontrolních šachet a 
případném rozdíly včas ohlásili na obecním úřadě, aby mohla být správně 
uložena odbočka v hlavním řadu pro vaši přípojku. 

Důrazně upozorňujeme občany, že je zakázáno jakkoli manipulovat 
s kontrolními šachtami. Připojení splaškové kanalizace do kontrolní šachty 
se bude provádět dvěma způsoby. Napojení provede odborná firma (viz 
seznam firem níže), která připojení provede podle platných předpisů. Nebo 
si připojení provede vlastník svépomocí. I v tom případě nesmí občan do 
kontrolní šachty žádným způsobem zasahovat. Navrtání šachty a vložení 
přípojného kusu (tvarovky) provede pověřený pracovník obce a potom 
teprve může být přistoupeno k dalším svépomocným pracím. Upozorňuje-
me, že položené potrubí nezasypané  musí převzít pověřený pracovník VaS 
(Ing. Koláček). Jinak nemůže být přípojka zkolaudována. Doporučujeme 
směrové i výškové vedení trasy předem konzultovat, aby nedošlo ke 
zbytečnému nedorozumění. Pokud bude zjištěn neoprávněný zásah do 
revizní šachty bude šachta vyměněna na náklady uživatele v plné výši.  

Propojení kanalizační přípojky s jednotlivými spotřebiči (WC, koupel-
na, kuchyně, prádelna) může být provedeno, až bude příslušná část 
kanalizační stoky uvedena do předčasného provozu, což bude v naší obci 
v různých termínech pro jednotlivé stoky. O možnosti napojení vás budeme 
včas informovat. Pokud by došlo k předčasnému napojení splašků, bude 
příslušná část stoky vyčištěna na náklady vlastníka.  

 
Firmy z okolí, které prováděly přípojky v 1.etapě výstavby: 
Ing. Herel, mob.  602 508 932 
p. Beneš             775 150 160 
p.Král   776 144 699  
 
Firma místní: 
Drápal Stavební, s.r.o. Viničné Šumice 16, mob: 775 556 324,  775 556 326 

    Ing. Vladimír Koláček,  místostarosta 
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Informace z jednání zastupitelstva obce – výpis z usnesení 

dne 1.12.2008 - č.8/2008 

Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Přijetí účelových finanční prostředků z rozpočtu JMK na výdaje jednotky sboru 

dobrovolných hasičů obce Viničné Šumice ve výši Kč 48560,- na rok 2008  za 
účelem zabezpečení její akceschopnosti  

- Přijetí investiční finanční podpory z rozpočtu Jihomoravského kraje ve formě 
dotace  ve výši Kč 107 000,- na  dětské hřiště „Po hasičce“ 

- Rozpočtové opatření č. 3/2008. Současně schvaluje, že dodatečné potřebné 
úpravy v rozpočtu do 31. 12. 2008 může provádět starosta obce 

- Měsíční odměny pro neuvolněné členy zastupitelstva obce s platností od 1. 1. 
2009 dle přílohy č. 1 k nařízení vlády č. 37/2003Sb., ve znění nařízení vlády č. 
79/2008Sb.  

- Provizorní rozpočet na rok 2009 
-  Smlouvu o dílo na projekty dodatečných  kanalizačních přípojek mezi ECenvi-

consult s.r.o., Brno, Sušilova 11 a Obcí Viničné Šumice 
- Prodeje části obecních pozemku p.č. 193 a 194 o výměře  90 m2 ……… v ceně  
 50,- Kč/m2 ,dle geometrického plánu, jehož vypracování zajistí kupující 
- Částku 30000,- Kč jako peněžní dar na vystavění opěrné zídky mezi obecním 

pozemkem po odstraněné požární zbrojnice. Uvedená částka bude zahrnuta do 
rozpočtu r. 2009  

- Na příští období svozovou firmu komunálního odpadu AVE CZ odpadové 
hospodářství  

- Obecně závaznou vyhlášku obce Viničné Šumice č. 1/2008,  kterou se mění a 
doplňuje OZV č.4/2007 o místním poplatku za provoz systému shromaž-
ďování, sběru, třídění, využívání a odstraňování komunálních odpadů 

- Obecně závaznou vyhlášku  obce Vin. Šumice č. 2/2008 o místních poplatcích   
-  Obecně závaznou vyhlášku  č. 3/2008 obce Viničné Šumice o podmínkách chovu 

zvířat na území obce Viničné Šumice 
- Začlenění katastrálního území obce Viničné Šumice do územní působnosti OS 

MAS Za humnama 
- Působení starosty obce p. Petra Kříže v OS MAS Za humnama 
- Roční příspěvek pro OS MAS Za humnama ve výši Kč 10,-/ obyvatele 
- Převod provozních finančních prostředků do fondu investic ZŠ a MŠ V.Š. na 

dofinancování investice v částce Kč 17 306,- 
 

Zastupitelstvo obce neschválilo: 
- Zrušení usnesení č. 6  Rady obce V.Š. ze dne 19.11.2008 o vypsání nového 

výběrového řízení na post ředitele Základní školy ve V.Š., jehož vykonání pro 
nenaplnění znění školského zákona č. 561/2004 Sb. starosta obce pozastavil 
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Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- Zprávu z kontroly Kontrolního výboru 
- Zprávy Finančního výboru č. 1 až 6/2008 
- Strategický plán Leader OS MAS Za humnama s nímž se seznámilo   

 
dne 10.12.2008- č.9/2008 

Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Předložený návrh Smlouvy o dílo na realizační projektovou dokumentaci 

„Revitalizace ZŠ a MŠ V.Š.“ 
  

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
-   Zprávu z místního šetření ve věci podané stížnosti od výboru pro pořádek a 

dopravu 
  

Zastupitelstvo obce uložilo: 
-     Finančnímu výboru zahrnout potřebnou částku na projektovou dokumentaci 

„Revitalizace ZŠ a MŠ V.Š.“ do rozpočtu obce na r. 2009 
 

dne 19.1.2009 -   č.1/2009 

Zastupitelstvo obce schválilo: 
- Inventarizaci majetku za rok 2008 
- Záměr vybudovat místní komunikaci v lokalitě Loučky – úseky A, B, C a G 
- Návrh Smlouvy o budoucí smlouvě kupní na pozemky a vlastníky uvedené 

v tabulce, která je součástí tohoto usnesení 
- Obecně závaznou vyhlášku obce Viničné Šumice č. 1/2009, kterou se stanoví 

pravidla pro pohyb psů na veřejném prostranství  a další opatření k zabezpeče-
ní místních záležitostí veřejného pořádku  a čistoty v obci 

- Dohodu o partnerství k projektu Vildenberské panství – turistický region 
-    Připojení obce k projektu přeshraniční spolupráce ČR – SR „Pojďme na to 

společně“ dle přiloženého dokumentu Občanského sdružení MAS Za 
humnama 
 

Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí: 
- Kritéria obce V.Š. k přijímání dětí do Mateřské školy V.Š. na školní rok 

2009/2010 
- Spolufinancování projektu „Pojďme na to společně“ Občanským sdružením 

MAS  Za humnama 
 

Pavel Vrba 
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MATRIKA 

Počet obyvatel  
K  1.1.2009 měla naše obec   1166 obyvatel 
V průběhu roku se přistěhovalo 40 občanů a  odstěhovalo se 20 občanů.  
Narozeno  je 17 dětí a zemřelo 16 obyvatel obce 
 
Narození občánci v roce 2008: 
Blaháková Zora  
Bláhová Eliška 
Buchmaierová Hana  
Cabal Viktor  
Divácký Tomáš 
Drápalová Silvie 

Drápalová Viktorie  
Karabinová Tereza  
Marková Anna  
Mojžíš Matěj  
Palzer Jiří  
Procházková Julie  

Rajtarová Diana  
Slavíček Adam 
Svačinová Anna  
Uzunova Karolina  
Volek Tobiáš 

 
Zemřeli roce 2008: 
Antonická Marie, (11.2.) 
Drápal Jan,    (28.8.) 
Drápalová Anna, (10.1.) 
Drozd František, (15.3.) 
Fiantová Karla,   (22.1.) 
Filipová Alžběta, (28.7). 

Frank Miroslav, (3.12.) 
Holub Jan,          (22.9.) 
Chabičovský Karel, (10.11.) 
Jedličková Františka, (15.8.) 
Kříž Stanislav,   (8.5.) 
Lehká Helena,   (23.4). 

Lozrtová Marie,  (26.2.) 
Pásková Vlasta,   (27.9.) 
Ryšánek Miroslav, (29.2.) 
Šmerda Jaroslav, (29.4.) 

odpočívejte v pokoji… 
 

Zima v mateřské škole 
Letošní zima byla bílá, někomu připadá dlouhá, nám učitelkám se zdá náročná 

v tom smyslu, že je velmi těžké vybírat trasy a místa, kam se vydat s dětmi na vy-
cházky. Ve vysokém sněhu na zahradě se dětem špatně šlape, sníh se jim dostává 
do bot  a po návratu do šatny , sušíme dětské oblečení na všech radiátorech. Vypra-
víme-li se na vycházku, děti padají na namrzlých cestách nebo naopak jsou "po 
uši" zacákané od bláta. Jsou to drobné nepříjemnosti, které řešíme a pobyt dětem v 
mateřské škole "sladíme" příjemnými akcemi a projekty. Na začátku prosince přišli 
do mateřské školy starší kamarádi pod vedením paní učitelky Miriam Lerchové, 
aby dětem popřáli pěkného Mikuláše. Mikuláš zpytoval v dětech svědomí, čertíci 
je trochu postrašili a andílci děti obdarovali. Musím poděkovat všem sponzorům, 
kteří se podíleli na dárcích pro děti.  

Začátkem adventu jsme se byli s dětmi podívat na výstavě betlémů a na divade-
lním představení "Vánoční příběh" v MŠ Kovalovice. Před vánočními prázdninami 
jsme pro děti připravili vánoční nadílku, pro rodiče a děti vánoční posezení u stro-
mečku. Starší děti se zúčastnily hudebního koncertu v ZŠ a všechny děti se byly 
podívat na školní akademii.  
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V lednu jsme společně s dětmi zahráli tři krále,tato akce se stala v naší maeřské 
škole už tradicí a od tří králů je jen skok k masopustnímu veselí. V tomto období 
jsme pro děti připravili karneval s tombolou a tradičními hrami. Děti se také účast-
nily divadelního představení "Hraní o Červené Karkulce" v divadle Radost a hu-
debního koncertu pana Vojkůvky, který děti potěšil písničkami ze známých pohá-
dek. Zima pomalu končí a děti i dospělý se těší na jaro a oslavy s ním spojené.         

  Jana Vlčková 

 

Obecní  ples 
V sobotu 17. ledna slavnostní fanfáry a polonéza zatančená mládeží z Vinič-

ných Šumic a Kovalovic zahájila v pořadí třetí obecní ples. Slavnostní ráz plesu 
dodalo přivítání hostů panem starostou a panem místostarostou. Přítomné dámy 
byly obdarovány růží, hostům byla nabídnuta sklenka šumivého vína. Sálem 
zazněly prvé tóny, které zvaly do tance. Tanec se střídal s ukázkami vystoupení 
děvčat ze ZUŠ, hosté se mohli naučit tanec pod vedením manželů Cejpkových a 
zhlédnout klasické tance v podání manželů Čechových. 

Občerstvení bylo letos v režii myslivců, s kterými byla velmi dobrá spolupráce 
a výtěžek z plesu / okolo 30 tisíc korun / si plně zaslouží. Děkujeme všem sponzo-
rům, kteří přispěli věcnými či finančními dary, Kájovi a Janičce, kteří se dobře 
zhostili uvádění plesu a všem ostatním, kteří pomáhali při zajišťování této akce. 

                                                                                            Jana Vlčková 
 

 

Dětský maškarní ples 
Druhou únorovou neděli se sokolovna rozhlaholila dětskými hlásky a smíchem. 

Děti, v doprovodu rodičů, navštívily svůj dětský maškarní ples. Děti přišly v kostý-
mech pohádkových postav, v kostýmech z říše zvířátek a dobrodružných filmů. 
Všem to náramně slušelo. Děti si mohly procvičit svůj důvtip při hádání hádanek, 
soutěžit při hrách a zatančit si. Příjemně mě překvapila aktivita rodičů, kteří nám 
pomáhali "stavět mosty" pro vláček, tancovali a bavili se spolu s dětmi. Děkuji také 
svým dvěma asistentkám Moničce Doleželové a Verunce Malíkové za jejich oběta-
vou pomoc. Také se velice pochvalně mohu zmínit o triu - Katuška, Simonka a 
Michalka. Děvčata si sama nacvičila předtančení a s velkou chutí je na plese před-
vedla a sklidila velký úspěch.  

Sluší se také poděkovat všem sponzorům, kapele Kolorez a vám všem, co jste 
přišli a podíleli se na příjemné atmosféře letošního plesu. 

    Jana Vlčková 
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Základní škola 
Prosincová mikulášská nadílka uvedla naši školu do vánoční nálady, Mikuláš, 

čerti a andělé nezapomněli ani na nejmenší děti v mateřské škole. Jako každý rok 
pak 11. prosince zahráli žáci svoje pohádky a příběhy na vánoční akademii, které 
se tentokrát účastnilo 130 diváků. Největší radost nám udělala návštěva bývalých 
žáků, kteří na svou první školu nezapomínají. Po vánočním koncertu jsme se 
všichni pustili do vánočních dílen, děti vyráběly svícny, věnce a ozdoby na 
štědrovečerní stůl. Prosinec jsme ukončili koledami u adventního věnce. 

V novém roce jsme zapsali 20 budoucích prvňáčků, kteří při zápisu dostali 
pěkné dárky vyrobené ve školní družině. Navštívili jsme také divadlo Radost a 
keramické dílny ve slatinské Fantázii. Učení nám zpříjemňuje nová interaktivní 
tabule. Únorový sníh přinesl sportovní soutěže a první třída si užila i každoroční 
masopustní karneval.  

Dana Pospíšilová, ředitelka 
 

 
Ostatky 2009 

14. února se konal tradiční ostatkový průvod se závěrečným rituálem pocho-
vávání Basy, kterým se zahajuje Masopust. 

Průvod masek vyšel v 10hod. od OÚ. Letos  se jich sešlo více než minulý rok, 
tak třeba několik mladých jeptišek a mnichů které doprovázel ctihodný biskup, ten 
dbal na častou modlitbu a ochraňoval své ovečky. Tradiční  medvěd, který po chví-
li ztratil policajta, nebo policajt medvěda ani nevíme. Z říše pohádek zavítal pan 
Shrek, který samozřejmě nechal doma svou Fionu. Čarodějnice, které přiletěly na 
luxusních březových košťatech. Průvod  doprovázelo také několik kvalifikovaných 
zdravotníků s první pomocí a dost možná taky i  poslední, co kdyby vlk někoho po-
kousal nebo si kat vzpomněl na svoji profesi. Také šli průvodem někteří o hůlkách, 
báby, kterým již není zrovna nejmíň a spoře oděné ženštiny mohly potřebovat 
lecjakou pomoc. Dva kominíci s tou správnou štětkou a žebříkem pro štěstí. Byli i 
zahraniční hosté. Zamilovaná indiánka a indián. Dva Skotové v krojích, jeden  si 
přivezl dudy a druhý s vypracovaným tělem přiváděl přihlížející dámy do rozpaků. 
Uklízečka co musí uklízet všechno a všude. A ještě několik postav se zajímavou 
tváří, které si přály být v utajení.  

Dlouhý průvod po celou dobu doprovázeli muzikanti a  zúčastnili se i posled-
ního rozloučení s naší drahou Basou. Všichni smuteční hosté se mohli občerstvit, 
dát si výborný guláš nebo něco teplého na zahřátí.  

Počasí nám letos přálo. Večer jsme zakončili v prostorách sokolovny při kyta-
rách a reprodukované hudbě, ten se také vydařil a tak se snad zase sejdeme v tako-
vém počtu a náladě za rok. 

Kateřina Řiháčková 
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Činnost JSDH obce za rok 2008 
Od začátku roku se JSDH obce systematicky připravovala ve školeních a 

výcviku organizovaných velitelem jednotky a HZS JmK. Své znalosti a um před-
vedli členové při prvním výjezdu jednotky dne 16.2.2008 v obci Tvarožná a 
následující den při požáru buňky u rybníka v k.ú obce Viničné Šumice. Když 
jednotka vyjížděla dne 1.3.2008 v 9:22 hod k čerpání vody v obci, ještě nikdo 
z hasičů netušil jak perný den všechny čeká. To se již na většině území republiky 
proháněla větrná smršť Ema. V 11:51 byl jednotce vyhlášen poplach a jednotka 
vyslána na pomoc odstraňování následků této živelní pohromy do obcí Sivice a 
Pozořice. V souvislosti s touto živelní pohromou vyjížděla jednotka celkem 4x. 
Dále jsme pokračovali ve školení a výcviku a naši členové úspěšně absolvovali 
kurs nositelů dýchací techniky. V současné době se rozšířilo vybavení jednotky o 4 
ks dýchacích přístrojů S7 od HZS JmK. V jarních měsících a vlastně až do 
podzimu nás trápil pyroman, což se projevilo na celkovém počtu výjezdů. Za 
loňský rok jsme zdůvodňovali krajskému ředitelství HZS 1x nevyjetí a to na 
vyprošťování sanitky RZP na Loučkách. Kromě jiného byly prováděny opravy 
techniky po zásazích, ošetřování výstroje a výzbroje, účastnili jsme se akcí 
v souvislosti s patronem hasičů ve Křtinách a farnosti Pozořice. Zde bylo také 
předvedeno nové zásahové vozidlo-Hasičský pionýr, který postavili a zrenovovali 
mladší hasiči a je prezentován jako rarita na serveru požáry.cz. Za rok 2008 
jednotka vyjela k 41 zásahům z toho 27 požárů se škodou 285 000 Kč a zásahem 
byly uchráněny hodnoty ve výši 1 438 000 Kč, 8 technických pomocí, 3 živelní 
pohromy, 1 únik nebezpečných látek, 1x taktické cvičení, 1x prověřovací cvičení. 
Zásahy trvaly 86 hodin 35 min a celkem strávili hasiči u zásahu 688 hodin. V 
porovnání s 24 výjezdy za rok 2007 a dvěmi zdůvodněními proč jednotka nevyjela 
lze hodnotit tuto odvedenou práci jako velice dobrou a všem patří poděkování. 
Výcvik během roku trval 130 hod a hasiči při něm strávili celkem 1560 hod. 
Celkem tedy bylo při výjezdech, školení a výcviku stráveno 2248 hod. Při údržbě 
techniky, týdenních zkouškách techniky a různých údržbových pracích bylo 
odpracováno 267 hodin a toto číslo není úplně konečné, protože občas někdo 
zapomenul si hodiny vykázat do výkazů. Na údržbě techniky a ostatních pracích 
bylo celkem odpracováno 1337 hod. S narůstajícím počtem výjezdů se neúměrně 
zvyšuje počet odpracovaných hodin na údržbě techniky pro její udržení v akce-
schopném stavu. A to se provádějí jen ty nejnutnější opravy, což není nejideálnější 
stav. Technika DA 12 PV3S je z roku 1955 to je 53 let a CAS 32 z roku 1979 to je 
29 let. Velice se nám osvědčilo plovoucí čerpadlo při zásahu na rybníku při 
nedostatku kyslíku ve vodě. Podle odhadu rybářů byly zásahem jednotek 
uchráněny hodnoty ve výši minimálně 250 000 Kč. Ve vybavení co se týče 
osobních ochranných pomůcek  jsme se opět posunuli kupředu a všichni mají 
vlastní ochrannou přilbu, zásahové rukavice, pracovní stejnokroj, zásahové boty, 
ponožky a trička. Dokoupily se také svítilny na přilby i když zatím ne na všechny. 
Co se týče ostatního vybavení tak v rámci možností se snažíme obměňovat výzbroj 
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tak, aby byla co nejvíce funkční a aby naše zásahy byly co nejúčinnější. Za zmínku 
určitě také stojí to, že se nám po celý rok dařila dodržet norma na výjezd pro 
jednotku JPO III i pro náš handicap a to vzdálenost naší zbrojnice od obce. Konec 
roku 2008 byl pro nás zakončen jak jinak než výjezdy - 29.12 v 00:40 vyproštění 
zapadlého autobusu firmy SEBUS, 30.12 požár buněk na ulici Holubická 
v Pozořicích v 17:40 hod a 31.12 požár stohu v Sivicích 17:05 hod. A potom jsme 
již o půlnoci v klidu připíjeli na rok 2009. 

Jiří Malík 

 

 

Zpráva o činnosti oddílu kopané TJ Sokol Viničné 
Šumice za rok 2008 

Výroční schůze oddílu kopané byla 10.1.2009 a celkem bylo 34 přítomných. 
Předseda oddílu Miloš Železný uvítal hosty a přítomné fotbalisty. Hlavní zprávu 
přednesl sekretář Ladislav Šedý. Zprávy trenérů o svých mužstvech zhodnotil 
Michal Malík a Ladislav Šedý. Zprávu pokladní přečetl Jan Malík. 

V měsících leden až březen byla zimní příprava mužů, dorostu a žáků na 
fotbalovém hřišti a tělocvičně sokolovny. V tomto období proběhla dvě přátelská 
utkání mužů před začátkem jarních soutěží. 

Sběr železného šrotu jsme provedli 29.3.2008 a peníze byly použity na čin-
nost oddílu kopané. V dubnu se začaly hrát jarní kola fotbalových soutěží.  

Od května se oddíl kopané připravoval na oslavy 50. výročí oddílu kopané ve 
Viničných Šumicích. Na fotbalovém hřišti jsme udělali výměnu laveček, nový 
nátěr zábradlí, střídaček a sloupků na oplocené části kurtů. Staré pletivo z kurtů se 
vyměnilo za nové. Vymalovaly se kabiny fotbalistů. V neděli 3. srpna byla v bu-
dově sokolovny slavnostní schůze při pěkné účasti bývalých a současných fot-
balistů a funkcionářů. Odpoledne proběhly slavnosti na fotbalovém hřišti. Žáci a 
dorostenci měli své soupeře z Pozořic a na závěr nastoupili muži z Viničných 
Šumic a Limbachu. 

Do fotbalových soutěží podzim 2008 – jaro 2009 jsme přihlásili žáky, dorost a 
muže. 

Celkem jsme odpracovali 910 brigádnických hodin a z toho bylo na akci k 50. 
výročí kopané odpracováno 625 brigádnických hodin. 

Oddíl kopané děkuje obecnímu úřadu Viničné Šumice a zastupitelům obce za 
schválení peněz z rozpočtu obce na oslavy 50. výročí ve výši 68 000 Kč. Děkujeme 
všem sponzorům, kteří nám dali peněžité dary v roce 2008. 

Za oddíl kopané sekretář Ladislav Šedý 
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Z POZOŘICKÉ FARNOSTI 
Masopust  
- lidový svátek, který se slavil p řed Popele ční st ředou   

Masopust je třídenní lidový svátek, který ve své podstatě sice nemá nic 
společného s bohoslužbami, ale přesto je podřízen běhu církevního kalendáře. 
Slavil se ve dnech předcházejících Popeleční středě, kterou začíná 40denní půst 
před Velikonocemi. Protože datum Velikonoc je pohyblivé, byl pohyblivým svát-
kem i masopust. Na letošní rok připadá masopust na 22.–24. února. 

Samotné slovo masopust je překladem latinského carne vale, tj. svátku, kdy se 
lidé na dlouhých 40 dní loučili s masitými pokrmy. 

Přípravou na masopust býval čtvrtek před masopustní nedělí, nazývaný "tučný 
čtvrtek". Panovalo přesvědčení, že v tento den má člověk jíst a pít co nejvíce, aby 
byl celý rok při síle.  

Hlavní masopustní zábava začínala o "masopustní neděli". Také toho dne byl 
oběd bohatý, ale netrval příliš dlouho, protože se všichni chystali do hospody 
k muzice. Někdy se tancovalo přímo na návsi a tanec se často protáhl až do rána. 
Také masopustní pondělí probíhalo ve znamení zábavy a tance. V mnoha vsích se 
konal "mužovský bál", kam neměla přístup svobodná chasa; tancovali jen ženatí a 
vdané.  

Vyvrcholením masopustu bylo úterý. Toho dne procházely vesnicemi průvo-
dy maškar, hrála se masopustní divadelní představení, secvičená obvykle žáky. 
Obchůzky masek neměly závazná pravidla; záleželo na vtipu a pohotovosti 
"maškarádů", jaké taškařice budou provádět. Masky byly všude pohoštěny - něčím 
k zakousnutí a především pálenkou a pivem, které ještě zvyšovaly rozpustilost a 
veselí. Bývalo však i několik tradičních masek, které se objevovaly každoročně. 
Mezi ně patřil např. medvěd, někdy vedený na řetězu medvědářem. Jinou tradiční 
maskou bývala tzv. klibna (= šiml, kobyla, koníček), skrývající často dvě osoby. 
Objevovala se i maska s jezdcem na koni, Žid s pytlem nebo rancem na zádech, 
bába s nůší, kominík se žebříkem, kozel a mnoho dalších. 

Téměř všude končila masopustní zábava přesně o půlnoci. Tehdy zatroubil 
ponocný na roh a rychtář či někdo z radních všechny vyzval, aby se v klidu rozešli 
domů, protože nastala středa a s ní předvelikonoční půst. Někde zakončili o půlno-
ci muziku "pochováním basy“. Lidé věřili, že pokud budou o masopustu tancovat 
přes půlnoc, objeví se mezi nimi ďábel, často jako cizinec v zeleném kabátě. 

O masopustních rejích z Čech i Moravy jsou dochovány písemné zprávy již ze 
13. století, i když svátek je zřejmě ještě staršího data. Od středověku mravokárci 
vystupovali proti rozpustilostem, které se o masopustu děly, lidem to však nijak 
neubíralo na dobré náladě. Kolem 18. století se začaly pořádat zvláštní taneční 
zábavy, tzv. reduty. Zpočátku byly přístupné jen vyšším vrstvám, později všem 
zájemcům. První reduta v Praze se konala v roce 1752. 

(Podle knihy Vlastimila Vondrušky "Církevní rok a lidové obyčeje", vydalo 
nakladatelství DONA v roce 1991).  
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Přeji vám všem krásné prožití postní doby. Jako každý rok budeme se scházet 
každou neděli ve 14.30 v kostele k pobožnostem křížové cesty. 

P. Jan Nekuda, farář 
 
 

Farní charita Pozořice pořádá  
 

ve středu 22. dubna 2009 od 8.00 – 18.00 na farním dvoře  
 

sbírku 

Upozorňujeme na nový seznam věcí a prosíme, abyste jej dodrželi. 
Náklady na likvidaci věcí, které nelze použít, výrazně snižují hodnotu sbírky. 

Při sbírce můžete také přispět na tři adoptované děti z Indie – chlapce jménem 
Ganesh a Rolwin a děvče Vinaiya. Roční příspěvek na jedno dítě činí 4 900 Kč. 

Děkujeme také za příspěvek na dopravu. 
Farní charita Pozořice 

 
SEZNAM VĚCÍ, KTERÉ M ŮŽETE PŘINÉST DO SBÍRKY ORGANIZO-

VANÉ CHARITOU 
• Bavlněné oblečení a prádlo pro kojence, děti i dospělé 
• Nepoškozené: zimní oblečení (sportovní bundy, kabáty) 

kožené věci (bundy, kabelky, peněženky, pásky) 
záclony, larisy, vlněné deky 
spací pytle 
lůžkoviny, ručníky, utěrky 

• péřové přikrývky a polštáře 
• látky nejméně 1 m2  
• plyšové hračky 
• knihy - naučné i beletrii, učebnice, slovníky 

Darované věci přineste zabalené do pytlů nebo tašek – ne do krabic či kufrů. 
 
DO SBÍRKY UŽ NEM ŮŽEME BRÁT: 
- Svetry, silonové a dederonové oblečení 
- Saka, uniformy, vatované kabáty, balonové a šusťákové kabáty 
- Péřové bundy, vatované přikrývky, 
- Obnošené boty 
- Stany, koberce, matrace 
- Lyžařské potřeby (lyže, hůlky, boty,) 
- Veškerý nábytek, šicí stroje, jízdní kola, kočárky, kufry 
- Školní potřeby 
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- Prací prostředky, hygienické a toaletní potřeby 
- Nebezpečný odpad (televizory, počítače), drobné elektrospotřebiče (kuchyňské 

roboty, kávovary, varné konvice, lampy) 
- Domácí potřeby (sklenice, talíře, hrnce, kuchyňské nářadí) 
- Brýle 
- Molitanové věci a jakékoliv odřezky molitanu 
 
NENOSTE VĚCI, KTERÉ NEBEREME – náklady na jejich likvidaci výrazně 
snižují hodnotu naší sbírky!  

Děkujeme za pochopení. 

Tříkrálová sbírka 2009 
V sobotu 3.1. obešlo při tradiční tříkrálové 

sbírce naši obec 6 skupinek koledníčků za 
doprovodu Ivety a Jany Drápalových, Karla Kří-
že, Moniky Hoffmannové, Veroniky Drápalové a 
Anny Chládkové a vybrali v naší obci 20 660,-
Kč. Oproti minulým letům si každá obec letos 
pečetila a otevírala své pokladničky sama. 
Výtěžek ve všech obcích farnosti činí 145 771,- Kč. Stejně jako loni zůstane část 
výtěžku sbírky v našem regionu. 

Přehled sbírky za posledních 5 let 

 2005 2006 2007 2008 2009 

Pozořice 51 539,50 48 274,50 52 885, – 56 565,50 55 067,– 

Hostěnice
  

9 318, – 9 997,50 12 106,50 12 287,50 11 857,– 

Kovalovice 18 895, – 17 365, – 16 859,50  19 170, – 28 062,– 

Sivice 26 811, – 32 758,50 29 496,50  31 118, – 30 125,– 

Viničné 
Šumice 

25 358,50 24 579, – 25 832, – 27 044, – 20 660,– 

celkem 131 922,–   132 974,50 137 179,50  146 185,–    145 771,– 

Farní charita Pozořice děkujeme všem dárcům a věříme, že jako jste udělali 
radost koledníkům, když jste přispěli do pokladniček, máte radost i my, že tímto 
způsobem pomáháte potřebným. Ať vás hřeje tato radost z obdarování druhých. 

Pavel Vrba a Farní charita Pozořice 
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Únor je pro myslivce 
měsícem péče o zvěř 

Do krmelců doplňujeme 
čerstvé seno, jadrné krmivo, 
granule. Pro přikrmování je nutné 
používat stále stejné kvalitní 
krmivo, protože spárkatá zvěř (mezi kterou patří i zvěř srnčí) patří mezi 
přežvýkavce a vyžaduje pravidelnost a stálost potravy. 

V této době také probíhá léčení srnčí zvěře proti vnitřním i vnějším parazitům. 
Srnčí zvěř můžete vidět v tlupách, které mají i několik desítek kusů. Není to 

však projevem přemnožení, jak se mylně domnívají ekologičtí aktivisté. Jedná se o 
přirozené chování, které má pomoci zvěři přežít dlouhé zimní období. 

Pokud na polích zrovna neřádí zdivočelí motorkáři a čtyřkolkáři, můžeme při 
otepleních pozorovat honcování zajíců. Srncům viditelně rostou parůžky. V těle 
samic spárkaté zvěře se vyvíjejí mláďata. 

V průběhu zimy zvěř ztratila hodně tukových zásob, proto je nutné udržovat v 
honitbách klid. Zvěři nejvíce škodí lidská bezohlednost. Volně pobíhající psi a 
motorkáři nutí zvěř k dalšímu výdeji energie. Často rušené kusy pak podléhají 
celkovému vysílení nebo zánětům dýchacího ústrojí. 
 

Zvěř potřebuje klid 
Největším nepřítelem pro zvěř není mráz a sníh, ale lidská bezohlednost. Nej-

větší problémy způsobují v honitbách zdivočelí motorkáři a čtyřkolkáři, kteří neje-
nom že devastují pozemky vlastníků pozemků, způsobují nemalé škody na lesních 
i polních kulturách, ale porušují i několik zákonů. Pro divoké jízdy často vyhledá-
vají i mokřiny, které jsou pro přírodu cenné výskytem vzácných druhů rostlin a 
živočichů. Příroda se nemůže devalvovat na motokrosovou dráhu pro úzkou 
skupinu lidí.  

Pro zvěř jsou v tomto období hrozbou i nezodpovědní pejskaři, kteří nechávají 
své čtyřnohé miláčky pobíhat volně po lese. Dle zákona o myslivosti, a potažmo i 
zákona o lesích, není možno volně venčit psa v přírodě. Zvěř instinktivně vykoná-
vá v zimě minimum pohybu. Pokud pes vyplaší srnčí zvěř, ta před ním uniká. Slab-
ší nebo často rušené kusy zvěře se pak nedokáží vyrovnat s takovým výdejem 
energie a následně hynou. Pejskaři by se neměli stydět používat vodítko, protože 
tím chrání nejenom přírodu, ale i svého pejska!  

 

Péče o zvěř v zimním období 
V únoru jsme jako myslivci především hospodáři, kteří musí sledovat průběh 

počasí a dle toho pomáhat zvěři zajistit potravu. V odlehlejších oblastech je zvěř 
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odkázaná na milost člověka. Pokud se stále drží sněhová pokrývka, je nutno kon-
trolovat krmelce a doplňovat krmiva i několikrát týdně.  

Pro zvěř není vhodná pšenice, tritikale, žito a ječmen, protože jejich zrno obsa-
huje hodně lepku, který se mění ve střevech na lepkavou hmotu.  

Nejlepší krmivo pro zvěř je oves, protože obsahuje více vlákniny a tuků. Dále 
je vhodná čerstvá kukuřičná siláž, jetelová senáž, kvalitní luční seno. Ve slaniscích 
nesmí chybět sůl, kterou je nutné doplňovat. 

Pokud sami chcete také pomoci zvěři nějakým pamlskem (suché pečivo, obilí) 
je dobré ho donést přímo do krmelců. Na mokrém sněhu začne všechno rychle na-
hnívat a bobtnat a zvěři může pak spíše uškodit. Kolem krmelců bychom se měli 
pohybovat co nejméně, všude totiž zanecháme pachové stopy, které odrazují zvěř. 
Se psy bychom se do přírody v době sněhové pokrývky neměli vůbec vydávat.  

Zajícům předkládáme seno v otýpkách přivázaných ke stromům, keřům či ků-
lům. Při  déletrvající sněhové pokrývce, je prospěšné drobné pernaté zvěři umožnit 
přístup k zelené potravě shrnutím sněhu z části louky. Vhodné je také ořezávat prů-
běžně větve měkkých dřevin, zvláště jabloně, a větve ponechat na zemi k okusu.  

Při dlouhotrvající sněhové pokrývce ztrácí zvěř plachost, sestupuje do údolí a 
k lidským obydlím, kde hledá potravu. Zvěř se nyní může zdát lidem krotká, ale při 
vyrušení odbíhá. Snaží se šetřit síly, o které ji pohyb ve vysokém sněhu rychle 
připravuje. Zvěř chodí prošlapanými cestičkami a jenom na krátké vzdálenosti. 

 
Co dalšího se děje v honitbách? 

V první polovině února:  
- probíhá honcování  zajíců 
- začíná kaňkování (říje) vyder a rysů 
- začínají kvést sněženky 
- kaňkování lišek,  probíhá honcování 

divokých králíků 

- přilétá  husa velká 
 
V druhé polovině února:  
- odlétají havrani 
- přilétají skřivani 
- srncům dorůstají nové parůžky 

 
Naše činnost  

Během poslední doby jste mohli vidět, 
že jsme na Bahňáku a v okolí vesnice různě 
prořezávali stromy a keře. Tyto větvě slou-
ží zajícům k okusu. 

17. ledna jsme zajišťovali pořadatel-
skou službu na obecním plese, který se 
konal v Sokolovně ve Viničných Šumicích. 
Děkujeme zastupitelstvu, že jsme se mohli 
této akce účastnit. 

Neustále probíhá pravidelné krmení zvěře. 
Tomáš Dudek 
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Vážení přátelé p řírody a historie , 
 dovolte mi, abych Vám představil projekt 
 „Vildenberské panství“.  

Ve 14. století stával v lesích mezi Pozořicemi a 
Vin. Šumicemi jeden z nejrozsáhlejiších hradů té doby na Moravě – hrad Wilden-
berg – „Divoká hora“ ( wild = divoký, berg = hora) dnes psáno česky Vildenberk . 
Pravděpodobným zakladatelem hradu byl Půta z Vildenberka. Ovšem o vzniku 
stavby existuje více teorií. Později od Půtovy rodiny odkoupil hrad i s blízkými 
vesnicemi moravský markrabě Jan Jindřich Lucemburský (bratr Karla IV). O 
zániku hradu se nedochovaly žádné informace. V roce 1402 je uváděn jako pustý. 
Existoval přibližně 100 let. Dnes jsou na jeho místě patrné hluboké příkopy a 
okružní valy, zbytky cihelného a kamenného zdiva ukryty pod vrstvou země. 
Zřícenina Vildenberku  je registrována státem  jako kulturní památka. Hluboké lesy 

v okolí hradu lákají po celý rok k výletům a 
procházkám. Již v roce 2004 iniciovala naše 
obecně prospěšná společnost Větřák Pozořice 
turistické značení ke hradu a instalaci infor-
mačních tabulí. Každoročně pořádáme pod-
zimní turistický Vildenberský výšlap k chatě 
Jelenici. Na podzim roku 2008 jsme navázali 
spolupráci s ing. arch. Pavlem Šimečkem, 
který vytvořil kresebnou představu Vilden-
berka a nastínil zajímavé možnosti dalších 

aktivit. A tak se zrodila myšlenka „Turistický region Vildenberské panství“.  

Obce historicky náležející k panství (Čechyně a Vítovice – dnes Rousí-
nov, Pozořice, Viničné Šumice, Velešovice, Holubice, Hrušky, Kovalovice, 
Hostěnice) se dohodly na společném projektu turistické propagace vildenber-
ského  regionu ( místní značení, naučné stezky, akce pro veřejnost – středověké 
slavnosti, turistická setkání na hradě, mapka turistických zajímavostí, prodej 
pamětních předmětů apod…) Ve spolupráci s dalšími institucemi (např. Lesy ČR, 
Klub českých turistů, Národní památkový ústav…) chtějí obce zajišťovat 
zpřístupnění a zatraktivnění lokality Vildenberk a péči o tuto kulturní památku. 
Chceme také zajímavou formou představit středověký život našim dětem. 

Byly zřízeny webové stránky www.vildenberk.cz, kde budeme postupně 
projekt prezentovat.Chtěli bychom, aby se do projektu zapojila i široká veřejnost. 
Budeme vděčni za Vaše náměty, připomínky, případně jakoukoliv formu 
spolupráce.  Pravidelně budete informováni prostřednictvím obecních zpravodajů.   

internetový vyhledávač: heslo „vildenberské panství“ 
Větřák o.p.s.  http://vetrak.pozorice.cz  
kontakt: ak.tinka@email.cz 607 766 484 

   Aleš Tinka , projekt Vildenberské panství 
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Přemítání 
Tak si vzpomínám, jak jsem si v listopadu říkala, už aby byl leden. Máme za 

sebou Vánoce. Krize nekrize, byly opět bohaté. Nedá se srovnat co jsme tehdy 
dostávali od Ježíška my a co dnešní děti. Za nás to bylo prádlo, ponožky a vůbec 
jsme z toho nebyli odvázaní. Nejlepší dar byla tehdy pro mne a mého bratra 
knížka. Jednou jsem dostala  neštovice. To byla asi prémie. Ještě štěstí, že byla ta 
knížka. Dnešní děti čtou málo. Mají ale spoustu jiné zábavy. Jen mne udivuje 
když napadl sníh, že venku nebylo živáčka. To my jsme si sněhu užili.  

Uběhl leden, plesy, bály. Konečně se ples dostává na nějakou úroveň stran 
společenského oblečení. I samotná organizace plesu je na úrovni. Pak proběhl 
maškarní ples pro dospělé a druhý den pro děti. A to vám tedy řeknu, že jsem se 
velmi podivila. Na dětském plese byl tatínek v kulichu a stále fotografoval. Já 
pořád nevím, za co  tam byl. Byla to maska anebo se k němu nedostalo, že když 
přijde muž do místnosti tak smekne pokrývku jakoukoliv, tedy i kulicha. Učí se 
vůbec někde v rodině, ve škole jak se mají lidé chovat? Že mají dát přednost ženě 
ve dveřích, pozdravit apod. Na vesnici se skoro všichni známe a i když ne tak se 
ale můžeme přece pozdravit. Jenže pokud to není ve školních osnovách, kdo tedy 
to má  naučit? Jsem už velmi dlouho dospělá, tudíž stará. Přesto se těším z každého 
dne. Ze sluníčka i z té zimní pohádky, která se rozpustí a udělá binec.  

Nechápu a nemám ráda ty upachtěné důchodce, kteří neustále pospíchají a 
pořád na něco nadávají. Vyslechla jsem v autobuse pána, který za 5 km jízdy stačil 
řešit radar, poplatky u lékaře, kanalizaci. Všechno špatně. Žasla jsem, z fleku by 
mohl být nejen předseda vlády, ale myslím si, že by i Brusel zvládl. Nikdy se na 
ničem nepodílel. Škoda, mohl být ředitelem zeměkoule s takovým přehledem. 
Místo aby se radoval z těch pár let, které nám ještě zbývají, tak to odhaduji na 75 
kg žluči nebo jedu, vyberte  si. Tak vy co jste už dávno dospělí, těšte se ze života, 
dělejte si dobře, buďte na sebe hodní a uvidíte, že ten život je přece jen přes 
všechny peripetie krásný. Ale ne sám od sebe, musíte mu pomoci. Usmívejte se a 
uvidíte, že vám bude líp. 

Ludmila Pospíšilová 

CO, KDY, KDE  … 

28. březen  sběr šrotu 
28. březen  velikonoční výtvarná dílna - TJ Sokol 
12. duben výstava vín – ČZS 
24. duben pietní vzpomínka na osvobození obce u pomníku 
26. duben  autorská výstava fotografií pí. Svati Poláčkové - OÚ 
  2. květen obecní zabíjačka 
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